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داوود فتحعلی بیگ�ی از جمل�ه چهره ه�ای 
ش�ناخته ش�ده عرصه نمایش های آیینی و 
سنتی كشورمان اس�ت كه چند سالی است 
به عنوان دبیر جش�نواره ای با همین عنوان 
فعالی�ت می كن�د، روی�دادی كه ب�ه تازگی 
بیستمین دوره آن برگزار شد. »جوان « با این 
پیشكسوت عرصه نمایش در رابطه با اوضاع 
هنر ملی، چرایی به سرانجام نرسیدن ایجاد 
رشته دانش�گاهی آن، سرنوشت بنیاد ملی 
هنرهای آیینی و سنتی و برخی حواشی ایجاد 
ش�ده برای جش�نواره گفت وگو كرده است.

با توجه ب�ه برگزاری بیس�تمین دوره 
جشنواره نمایش های آیینی و سنتی 
ارزیابی شما از این جشنواره و شرایط 
فعلی نمایش ه�ای آیینی س�نتی در 

كشورمان چیست؟
از ابع��اد مختلفی می ت��وان به این ماج��را نگاه 
كرد، جش��نواره ای كه اولین دوره اش 13 گروه 
شركت كرده بود رس��ید تا به جایی كه در دوره 
قبل نزدیك به 140 اثر در بخش های مختلف به 

معرض نمایش درآمدند.
همه آنها داخلی بودند یا اینكه از خارج 

كشور هم شركت كننده داشتید؟ 
همه آثار متعلق به هنرمندان كشور خودمان بود. 
البته چند سال اس��ت كه به دلیل اعمال برخی 
تحریم های ظالمانه و غیرقانونی علیه كشورمان، 
گروه ه��ای خارجی نمی توانند ب��ه اینجا بیایند. 
تقریباً در ادوار گذش��ته جش��نواره دو، سه دوره 
كه بین المللی برگ��زار كردیم گروه های خارجی 
شركت می كردند. الان بخش سمینار جشنواره 
چند دوره است كه به صورت بین المللی برگزار 
می شود كه مش��غول كارهای پژوهشی هستند. 
همان طور كه گفتم ما ابتدای كار را با 13 گروه در 
همین بخش نمایش های شادی آور شروع كردیم 
كه مجموعه ای از افراد پیشكسوت، كاركشته و 
باتجربه و همچنین طیف وس��یعی از هنرمندان 
جوان بودند. رفته رفته از دوره سوم به بعد بخش 
شبیه خوانی به جشنواره اضافه شد، بعد ها نقالی به 
آن اضافه شد و سپس نقالی را در قالب نمایش های 
قهوه خانه ای توسعه دادیم و در دوره ای دیگر نقل 
موسیقایی را به بخش های جشنواره اضافه كردیم، 
رفته رفته ما زمینه های حضور كودكان و نوجوانان 
را در قالب بخش جوانه ها فراهم كردیم. شرایط 
ارائه نمایش های میدانی و آیینی ایجاد ش��د. در 
واقع می خواهم بگویم كه در تمام ادوار گذش��ته 
و به م��رور زمان مش��غول كاره��ای این چنینی 
بودیم تا جشنواره به بیستمین دوره اش رسیده 
اس��ت. این گس��تردگی كه ما ام��روز در جدول 
جشنواره می بینیم ماحصل این سالیان طولانی 
برگزاری ادوار مختلف جش��نواره است كه از 13 
گروه شروع شده تا اینكه همه طیف های مربوط 
به نمایش ه��ای آیینی و س��نتی را دربر گرفت. 
علاوه بر این ما در كنار مقوله اجرا دیدیم باید به 
بحث پژوهش هم توجه كنی��م. قبلًا هر از گاهی 
یك جلسه سخنرانی می گذاش��تیم و از بزرگان 
دعوت می كردیم و سخنرانی می كردند و بعد هم 
كتابچه كوچكی چ��اپ می كردیم كه هم برنامه 
اجرا ها در آن باش��د و هم یكی دو تا گفت وگو و 
مقاله! بعد به این نتیجه رسیدیم كه این مسئله 
با توجه به حجم فعالیتی ك��ه در حوزه پژوهش 
باید انجام شود خیلی گس��ترده تر از این است و 
قطعاً این كار ها كفای��ت نمی كند به همین علت 
از 16 سال پیش رسماً بخش پژوهش را در قالب 

برگزاری س��مینار راه اندازی كردیم كه با امسال 
هشتمین دوره این سمینار بود كه از دوره سوم یا 
چهارم آن را بین المللی برگزار كردیم. حالا دیگر 
انتشارات ما به جای انتشار یك كتابچه كوچك با 
آن مشخصاتی كه عرض كردم رفت به این سمت 
كه هم دفتر تعزیه داریم ه��م دفتر نمایش های 
شادی آور )تقلیدی( دفتر پژوهش و نیز مجموعه 
مقالات خود سمینار را داریم و گاهی هم برخی 
از پژوهش های��ی را كه بعضی از دوس��تان انجام 
داده اند می آورند و به ما پیشنهاد می دهند تا برای 
آنها بازی نامه بنویسیم. به تبع همین مسئله الان 
سه، چهار دوره است كه ما در جشنواره مسابقه 
نمایش نویسی تحت عنوان »بازی نامه نویسی « را 

برگزار می كنیم.
اینها اقدامات توس�عه ای بوده كه در 

جشنواره انجام داده اید؟ 
بله، البته باید عرض كنم این كار هایی كه صورت 

گرفته به رغم اینكه لازم بودند كافی نیست!
خب چرا تا الان خودتان اقدامات كافی 

را انجام نداده اید؟
ما الان چندین سال است به راه اندازی بنیاد ملی 
نمایش های آیینی و س��نتی با اهداف و رویكرد 

آموزش، پژوهش و آفرینش فكر می كنیم!
الان در چ�ه مرحله ای از این مس�ئله 
هستید و آیا گمان می كنید كه این فكر 

تحقق پیدا می كند؟
امیدواریم این اتفاق بیفتد. البته هنوز در مرحله 
تقاضا هستیم و در این رابطه یا باید وزارت میراث 
فرهنگی پای كار بیاید یا وزارت ارشاد یا به صورت 

اشتراكی زمینه تحقق آن را فراهم كنند.
شما این پیشنهاد را به هر دو وزارتخانه 

ارائه كرده اید؟
م��ا پیش��نهاد ها را چند دوره اس��ت ك��ه مدام 
می گوییم اما هیچ كس فعلاً پای كار نیامده است. 
ببینید! بخش حمایت از میراث ناملموس جزو 
وظایف وزارت میراث فرهنگی است همان گونه 
كه تعزیه و نقالی را به ثبت جهانی رسانده اند باید 
یك كاری هم برای آنها در داخل كش��ور انجام 
دهند! مثلًا می توانند یكی از ساختمان هایی كه 
در اختیار دارند را به كانون نمایش های آیینی و 
سنتی واگذار كنند یا اینكه جایی را تحت عنوان 
بنیاد ملی نمایش های آیینی و س��نتی ایجاد و 
راه اندازی كنند. اگر فضایی در اختیار كانون قرار 
بگیرد می توان به طور دائم نقالی، خیمه شب بازی، 
نقل موسیقایی، موسیقی مقامی و حتی شب های 
ش��اهنامه خوانی و ش��بیه خوانی و نمایش های 
شادی آور را به مخاطبان و علاقه مندان ارائه كرد. 
اگر استمراری در اجرای این گونه آثار نباشد رفته 
رفته كمرنگ شده و در خطر فراموشی و نابودی 
قرار می گیرند. حالا كه دانشگاه ها به لطف تئاتر 
غربی نسبت به نمایش ایرانی كم توجه هستند 
حداقل باید یك جایی باش��د ك��ه علاقه مندان 
این عرصه به صورت تجربی در كنار افراد پخته و 

كاركشته آموزش ببینند.
همان طور كه گفتی�د الان 20 دوره از 
جشنواره و هش�ت دوره هم سمینار 
پژوهش�ی برگ�زار ش�ده و طب�ق 
صحبت های شما جش�نواره را از نظر 
كیفی و كمی توسعه داده اید كه حتماً 
همین طور هم هست لكن ما در حوزه 
آم�وزش آكادمی�ك و دانش�گاهی 
مقوله ای تح�ت عن�وان نمایش های 
آیینی در حد یك درس دو واحدی در 
دانشگاه ها تدریس می شود كه ظاهراً 

علی السویه هم هست. آیا برای تقویت 
این عرصه از هنرهای آیینی و سنتی 
كه ذیل فرهنگ ملی ما تعریف می شود 
راهكار یا پیشنهادی به وزارت علوم یا 

دستگاه های دیگر ارائه كرده اید؟
بله داده ایم، 10 سال پیش شاید هم بیشتر ما از 
طریق دانشگاه سوره رشته نمایش های آیینی 
و سنتی را تعریف كردیم، پارسال هم از طریق 
دانشگاه فرش��چیان مجدداً این رشته را تحت 
عنوان نمایش های ایرانی بازتعریف كردیم ولی 
حرف سر این است كه هیچ اراده وطن پرستانه ای 

در وزارت علوم وجود ندارد!
چرا؟ فكر می كنید علت آن چیست؟ 
بالاخره این رشته هم یكی از هنرهای 

ایرانی است.
این را باید از خود وزارت علوم و كارشناس��انش 
و آن هیئت��ی كه رش��ته ها را تصویب می كنند 

پرسید!
پاسخ شان به شما چه بوده؟

در این زمینه از طریق دانشگاه سوره اقدام شده 
و باید از آنها بپرس��یم كه پاسخ ش��ان چه بوده! 
حتی من در دیداری كه چند سال پیش با مقام 
معظم رهبری داشتیم یك عریضه یك صفحه ای 
خدمت شان تقدیم كردم مبنی بر اینكه نسبت 
به نمایش های ایرانی بی توجهی می شود. ایشان 
به یكی از اعضای دفترش��ان تأكی��د كردند كه 
حتماً آن نامه را به ایش��ان بدهند ت��ا بخوانند. 
بعداً اطلاع پیدا كردیم كه ایشان نامه را مطالعه 
كرده اند، روی نامه من یك نامه ای می گذارند و 
به دفترشان می دهند كه آنها هم آن را به دانشگاه 
سوره ارسال كردند. آنها هم آمدند و مجدداً این 
واحد ها را بازنگری كردند و قرار بود بفرس��تند 
برای وزارت علوم، از بقیه ماجرا دیگر خبر ندارم 
كه چه اتفاقی افتاده اس��ت! ما به بالا ترین مقام 
این كش��ور عریضه نوش��تیم و ایشان هم لطف 
كرد و از طریق دفترشان دستور بررسی دادند. 
ما در این رابطه واحدهای درس��ی دانش��گاهی 
را تعریف كرده بودیم و برای ش��ان شرح درس 
نوشتیم ولی نمی دانم چه اراده ای وجود دارد كه 
نمی گذارد فرهنگ ملی میهنی مان ترویج پیدا 
بكند! ضمن اینكه باید به یاد داشته باشیم آنچه 
كه ما الان داریم شاید یك رگه هایی از آن مربوط 
به فرهنگ های پیش از اس��لام باش��د اما آنچه 
متبلور شده و خیلی چشمگیر است تحت تأثیر 
فرهنگ اسلامی ایرانی شكل گرفته و به دست 
ما رسیده است چه در قالب نقالی، چه در قالب 
شبیه خوانی و حتی نمایش های شادی آور همه 
آنها همیشه پندآموز بودند و انسانیت و اخلاق را 

ترویج و تشویق می كنند. من نمی دانم یك هنر 
باید چه شاخصه ای داشته باشد كه مورد حمایت 
قرار بگیرد. افراد زیادی هستند كه مشغول كار 
كردن بر روی هنرهای وارداتی اند. ما صد سال 
ه��م روی تئاتر بیگانه كار نكنیم خدش��ه ای به 
آنها وارد نمی ش��ود چون دارند كار می كنند اما 
اگر روی نمایش های خودمان كار نكنیم از بین 
می روند. اگر زمینه های ترغیب و تش��ویقی كه 
به واسطه همین جشنواره ایجاد می شود، نبود 
كجا ما پیدا می كردیم تعزیه امیركبیر را؟ كجا 
ما پیدا می كردیم قائم مقام فراهانی و انوشیروان 
را؟ كجا كسانی پیدا  می شدند كه تعزیه نامه های 

جدید بنویسند؟!
همان طور ك�ه می دانی�د مخاطبان و 
مردم كشورمان به هنرهای نمایشی از 
جمله تعزیه علاقه مندی زیادی دارند 
و می بینیم كه دیگر هنرهای نمایشی 
چنین مقبولی�ت و محبوبیتی در بین 
مردم ندارند منتها ظاهراً نسبت به این 
نمایش های آیینی و سنتی جبهه گیری 
وجود دارد. علت این مسئله را در چه 

چیزی می دانید؟
من نمی دان��م كه دلیل آنها چیس��ت اما انتظار 
می رود كس��انی كه به فرهنگ این آب و خاك 
توجه و علقه ای دارند همه شان باید بسیج شوند 
و نس��بت به س��رانجام گرفتن این مقوله تقاضا 
داشته باشند. اگر بش��ود به قول امروزی ها یك 
هش��تگی راه بیفتد و این موض��وع را از وزارت 
علوم تقاضا بكنند. این وزارتخانه خودش رأس��اً 
می تواند نسبت به تأسیس  این رشته اقدام كند 
یا از شورای انقلاب فرهنگی چنین درخواستی 
مطرح ش��ود. وقتی ما 144 واحد دانش��گاهی 
درس برای این رش��ته تعریف كردیم روی هوا 
كه ای��ن كار را انجام نداده ایم! بعد از 45 س��ال 
مطالعه و كار و پژوهش چنین اتفاقی افتاده اگر 
این كار شدنی نبود پس ما چطور این كار را انجام 
داده ایم؟! چ��ه جوری فلان آقا ش��بیه نامه رزم 
سهراب و گُردآفرین را نوشته؟! در یكی از منابع 

درسی این رشته كه كتاب شبیه نامه خوانی است 
مجلس ش��بیه لیلی و مجنون در آن می بینی، 
عین القضات همدانی می بینی، شیخ صنعان و 
رستم و سهراب می بینید. اینها یعنی چی؟ یعنی 
این هنر ش��بیه خوانی ظرفیت داش��ته كه این 

مضامین در آن مطرح شوند.
به نظرت�ان حضور مس�تمر و چندین 
س�اله یك تیم در رأس این جشنواره 

شائبه برانگیز نیست؟
باید از نزدی��ك این جش��نواره و خروجی آن را 
بررسی كنیم بعد قضاوت كنیم. باید از نزدیك 
بررسی كرد كه آیا این اتاق فكر متمركز همیشه 
یك اتفاق در آن رخ داده؟ همیشه یك عده آدم 
معینی به آنجا آمده اند و رفته اند؟ یا نه! افرادی 
ك��ه در این مجموعه چ��ه در ای��ن دوره چه در 
دوره های قب��ل كار كرده اند اغلب ش��ان دیگر 
پیشكسوت نیستند. خیلی از پیشكسوت های 
حوزه مختلف از دنی��ا رفته اند، مث��لًا در نقالی 
دیگر ما مرش��د ترابی نداریم! مرش��د سعیدی 
نداریم! دیگر به ندرت آدم كاركش��ته داریم. در 
حوزه نمایش های شادی آور دیگر سعدی افشار 
نداریم! مثلًا در بخش ش��بیه خوانی ما سه نفر 
را داور گذاش��تیم كه هر سه نفرشان هم تجربه 
اجرای تعزیه داش��تند، هم موس��یقی تعزیه را 
می شناسند. یكی از آنها آقای محسن هاشمی 
كه هم تحصیلات دانش��گاهی موسیقی دارد، 
هم نوازندگی می داند و هم از دوران نوجوانی تا 
امروز جزو بنام  ترین تعزیه خوانان كشورمان هم 
هست. همین آقای هاشمی طی چند وقت اخیر 
تلاش كرده و ردیف آوازی تعزیه را نوشته است. 
یكی دیگر آقای عظیم موسوی است كه سال ها 
هم تعزیه كار كرده و هم موسیقی و ردیف آوازی 
تعزیه را می شناسد! كسانی كه در این جشنواره 
داوری می كنند قطعاً ب��ا غرض و مرض قضاوت 
نمی كنند ح��الا اینكه یك كس��ی نمی خواهد 
اش��تباهش را بپذیرد و یا به ج��ای اینكه برود 
بیش��تر یاد بگیرد بیاید و جنجال و س��ر و صدا 
كند كه فای��ده ای ندارد. وقتی م��ا می بینیم در 
هیچ دانشگاهی این نوع نمایش ها آموزش داده 
نمی شود آیا می توان در حوزه نمایش های آیینی 
س��نتی جوانگرایی مفرط كرد؟! در این دوره از 
جشنواره ما از كودك شش، هفت ساله تا پیرمرد 
80 و چند ساله شركت كننده داشتیم؛ این نشان 
می دهد كه در جشنواره برای طیف های مختلف 
سنی فرصت فراهم شده است حالا یكی كارش 

خوب است، یكی كارش خوب نیست!
بعضی از فعالان هنرهای آیینی و سنتی 
نسبت به بخش های مختلف جشنواره 
مثل بخش تعزیه آن گلایه هایی داشتند 
و معتقد بودند كه نوع�ی باندبازی در 
آن اتفاق می افت�د و یك عده ای جمع 
شده اند كه خودشان انتخاب می كنند، 
خودشان را تأیید می كنند و به همدیگر 
جایزه می دهند و از همه پتانسیل كشور 
استفاده نمی شود، پاس�خ شما به این 

گلایه ها چیست؟
به قول معروف وقتی كه دعوا دو طرفه می شود 
نیازمند این است كه یك قاضی قضاوت كند. شما 
به عنوان قاضی می توانید بیایید اینجا و فیلم های 
دوستانی كه گلایه می كنند را مشاهده كنید و 
حتی بدون اینكه اطلاعی راجع به تعزیه داشته 
باشید قضاوت كنید كه آن اجرا یا تعزیه قابل ارائه 
هس��ت یا نه؟! یكی از این افرادی كه خیلی هم 
س��ر و صدا راه انداخت همین كارش )تعزیه( را 
به جشنواره قربان تا غدیر مؤسسه آل طا ها ارائه 
داده بود آنجا هم هیچ امتیازی كسب نكرده بود! 
آیا آنها هم غرض ورزی كردند؟ اصلًا این جوری 
نیس��ت. مثلًا گفته بودند چرا داوران جشنواره 
از نشانه شناس��ی و لباس و... ای��راد گرفته اند؟ 
خب اگ��ر در تعزی��ه از نشانه شناس��ی، لباس و 
موسیقی درست اس��تفاده نكنند چه چیزی از 

آن می ماند؟!
راهبرد شما برای برگزیدگان جشنواره 
چیس�ت؟ آیا آنها را تح�ت آموزش و 

حمایت و هدایت قرار می دهید؟
ما چون به صورت یك تشكیلات یا تشكل جایی 
را نداری��م كه بخواهیم بحث آموزش مس��تمر 
نسبت به برگزیدگان جش��نواره داشته باشیم 
واقعیت این اس��ت ك��ه از گروه ه��ای برگزیده 
جش��نواره باید حمایت ص��ورت بگی��رد و به 
آنها اج��ازه اجرا بدهند یعن��ی زمینه های اجرا 
را برای ش��ان فراهم كنند كه گاهی می ش��ود 
و گاهی هم نمی ش��ود! كه یك بخ��ش از این 
مسئله مربوط می شود به س��لیقه مدیران كه 
به نظر من این درست نیست! اگر برگزاری این 
جشنواره ضرورت داش��ته كه داشته خب باید 
برای اجراهایش هم حمایت ص��ورت بگیرد و 
رسمیت برای ش��ان قائل شوند! ولی همان طور 
كه گفتم متأس��فانه برخی مدیران سازمان ها 
سلیقه ای عمل می كنند كه اصلًا درست نیست 
برای همین مسئله است كه ما به دنبال یك جای 
مستقل برای نمایش های آیینی و سنتی هستیم 
كه بتوانیم شرایط اجرای مستمر این نمایش ها 
را فراهم كنیم و حقیقتاً در آن صورت است كه 

زمینه های توسعه محقق می شوند.

وقت�ی م�ا 144 واح�د دانش�گاهی 
درس ب�رای ای�ن رش�ته تعری�ف 
كردیم روی هوا كه ای�ن كار را انجام 
نداده ای�م! بعد از 45 س�ال مطالعه و 
كار و پژوهش چنی�ن اتفاقی افتاده

دانشگاهی شدن نمایش های آیینی گرفتار سلیقه مدیران
در گفت وگوی »جوان « با داوود فتحعلی بیگی دبیر جشنواره نمایش های آیینی و سنتی مطرح شد

مصطفیشاهکرمی
گفتوگو

قصد ما این است كه در دانشگاه، گفتمان 
علوم انس��انی اس��لامی به گفتمان غالب 
تبدیل شود. استادان ما باید در این زمینه به 

گفتمان سازی لازم برسند.
عب��دالله معتمدی رئیس دانش��گاه علامه 
طباطبایی با بیان این مطل��ب در جریان 
برگزاری ششمین كنگره بین المللی علوم 
انسانی اسلامی در مركز همایش های صدا 
و سیما  گفت: توجه به علوم انسانی اسلامی 
فراتر از ایران و انقلاب اسلامی مطرح است 
و اندیشمندان بزرگی از جهان اسلامی به 
این مسئله پرداختند ضمن اینكه انقلاب 

اسلامی نیز حركتی در این مسیر بود.
وی با بی��ان اینكه هیچ زمان��ی مثل امروز 
كش��ور ما آمادگی بحث در تح��ول علوم 
انسانی را نداشته است، عنوان كرد: جهت 
اسلامی س��ازی علوم انس��انی زحمتی كه 
مرحوم علامه مصباح ی��زدی در همكاری 
حوزه و دانشگاه داش��تند را بسیار اثرگذار 
كرده است. رئیس دانشگاه علامه طباطبایی 
با بیان اینكه امروز پرورش یافتگان دانشگاه و 
پژوهشگاه  هایی كه در این زمینه فعال شدند 
پتانسیل بسیار خوبی برای اسلامی سازی 
علوم انسانی هس��تند، اظهار كرد: فرآیند 
اسلامی سازی علوم انسانی مستمر و دشوار 

است.
وی با بیان اینكه برای موفقیت در خصوص 
اسلامی سازی علوم انسانی باید این اقدام 
در دانشگاه  ها و حوزه  ها به گفتمان علمی 

تبدیل ش��ود، ابراز كرد: صحبت از تحول 
علوم انسانی در دانشگاه برای بسیاری امری 
مشخص است اما زمانی كه صحبت از علوم 
انسانی اسلامی می شود به كمك حوزه  ها 

نیازمند است.
معتمدی ادامه داد: اس��لامی كردن علوم 
انسانی به معنای دور ریختن دانش بشری 
نیست. انسان ساحت های مختلفی دارد كه 
علوم انس��انی امروز بر مبنای آن است. ما 
ناچاریم كه در ساحت مادی انسان از علوم 
تجربی استفاده كنیم. علوم انسانی اسلامی 
این نیست كه در بحث روانشناسی كتابی 
نوشته ش��ود كه صرفاً در آن آیه و حدیث 

استفاده شده باشد.
وی با بیان اینكه علم دس��توری نیست اما 
سیاس��ت پذیر است، گفت: ش��هید صدر 
می فرماید مجموعه علوم اجتماعی صرفاً 
علم نیست بلكه مكتب هم است كه اسلامی 
و غیراس��لامی دارد. هم��ه گزاره های یك 
كتاب علمی نیست بلكه مطالب غیرعلمی 

هم دارد.
معتمدی با بیان اینكه اسلامی كردن علوم 
انسانی مقطعی و كوتاه مدت نیست، اظهار 
كرد: بر همین اساس قصد ما این است كه 
در دانشگاه، گفتمان علوم انسانی اسلامی به 
گفتمان غالب تبدیل شود. استادان ما باید 
در این زمینه به گفتمان سازی لازم برسند.

رئیس دانشگاه علامه طباطبایی در پایان 
خاطرنش��ان كرد: ب��رای اسلامی س��ازی 
علوم انس��انی به اس��تادان و اندیشمندان 
حوزه نیاز داریم كه ما را نس��بت به مبانی، 
روش شناسی، فلس��فه های مضاف، امداد 

فقه و تفسیر آگاه كنند.
آیت الله محم��ود رجبی رئیس مؤسس��ه 
آموزش��ی و پژوهش��ی امام خمینی)ره(، 
دیگر سخنران مراسم افتتاحیه ششمین 
كنگره علوم انسانی اسلامی در این نشست 
گف��ت: پی��ش از انق��لاب آم��وزش علوم 
انسانی در دانشگاه های ما مبتنی بر مبانی 
سكولاریس��تی و الحادی بود كه زندگی، 
فكر واندیشه نسل آینده را تهدید می كرد 

و خلأ در این حوزه از این مس��ئله   ناش��ی 
می شد كه نظام آموزشی در آن مقطع زمانی 
نمی توانست به مقابله با تهاجم و پاسخگویی 

به شبهات برآید.
وی اضافه ك��رد: علامه مصب��اح یزدی با 
شناختی كه از علوم انس��انی و برنامه های 
ح��وزه علمیه داش��ت، برنام��ه تحولی به 
عنوان مكمل برنامه ح��وزه را تدوین كرد 
كه هدف جلوگیری از آن تهدید و آسیب و 
كارآمدسازی حوزه برای تأمین و مقابله با 
این تهاجم بود. در همین راستا علوم انسانی 
با رویكرد انتقادی و پیش نیاز تقریر ش��ده 
بود كه یكی از آنها فلسفه اسلامی و مباحث 

عقلی و نظام اندیشه قرآنی بود.
وی افزود: هدف اس��تاد از آم��وزش علوم 
انسانی اسلامی به فضلای حوزه با رویكرد 
انتق��ادی، هدف اصلی نب��ود بلكه معبری 
برای تولید علوم انسانی قرآن بنیاد با علوم 
اسلامی بود. اقدام ایش��ان چند جانبه بود 
كه به تربیت نیروی انسانی و تدوین علوم 

انسانی قرآن بنیاد منجر شد.
رجبی با اشاره به اینكه هدف علامه مصباح 
این بود كه فضلای حوزه تدریس و تحصیل 
حوزه علوم انسانی اسلامی را فراهم كنند 
و اس��تادان را برای تدری��س در این حوزه 
آماده نمایند، گفت: علوم انسانی برای اجرا 
باید توسط اس��تادان این عرصه اجرا شود. 
بنابرای��ن باید محققانی تربیت ش��وند كه 
در وضعیت كنونی مسیر را ادامه دهند. بر 

همین اساس علامه سعی كردند كه به علوم 
انسانی در بستری كه مسائل و مبانی خود 
را دارد توجه شود. ایشان معتقد بود كه باید 
علوم انسانی اسلامی را شناخت و مبانی آن 

را به دست آورده و نقد كرد.
وی اضافه ك��رد: علامه مصب��اح به عنوان 
یك الگوی نمونه وارد تدوین علوم انسانی 
اسلامی شد و بحث معارف اندیشه اسلامی 
را به علوم انسانی موجود توسعه داد. پس از 
انقلاب كه امام راحل طرح بازسازی علوم 
انس��انی را مطرح كردند، اقدامات لازم را 
آغاز كردند. در همان زمان برخی كارشكنی 
علیه این اقدامات را شروع كردند و این طرح 
مبارك متوقف شد اما علامه به مسیر خود 

ادامه دادند.
رئیس مؤسسه آموزش��ی و پژوهشی امام 
خمین��ی)ره( یادآور ش��د: مس��یر بعدی 
علامه مصباح تأس��یس   مؤسسه آموزشی 
و پژوهش��ی امام خمینی بود كه به تربیت 
محققان بپ��ردازد. ام��روز در حوزه علمیه 
انجمن های علوم انس��انی تشكیل شده و 
مدیران آنها فارغ التحصی��لان دوره  هایی 
هستند كه علامه دوره های آن را اجرا كرد و 
اكنون در بخش علوم انسانی اسلامی حضور 
فعال دارند. علامه در سال های پایانی عمر 
خود اقدام به تدوین سند جامع علوم انسانی 
اسلامی و قرآن بنیاد كردند كه نمونه ندارد و 

به بسیاری از سؤالات پاسخ گفته است.
رجبی با اش��اره ب��ه اینكه كت��اب بحران 
جامعه شناسی غرب تصریح می كند كه هر 
جامعه و سخنی در علوم انسانی یك سؤال 
دارد كه انس��ان در نظام جامعه انسانی در 
كجا قرار دارد، افزود: مبانی ارزش شناسی 
این علوم از منظر قرآنی تدوین نمی ش��ود 
بنابراین كاخی كه روی آن بنا ش��ود بدون 
مبنا اس��ت. لذا در این سند تأكید شده كه 
مبانی علم، علوم انس��انی، مشتركات این 
رشته  ها و مبانی هر یك از رشته های علوم 
انس��انی به معنای فلس��فه این علوم باید 

نگاشته شود.
وی با تأكید ب��ر اینكه ب��رای آغاز حركت 
در تولی��د علوم انس��انی اس��لامی باید به 
ش��ناخت نظام اندیشه اس��لامی پرداخته 
شود، افزود: تولیدكننده علوم انسانی باید 
خطوط اندیشه قرآنی و اس��لامی را بداند. 
مرحله دیگر ش��ناخت مبانی و روش علوم 
انسانی از دیدگاه قرآن است. ضمن اینكه 
شناخت علم مورد نظر با رویكرد انتقادی 
اس��ت و محققان در مؤسسه امام خمینی 
تا مقطع دكتری این رشته  ها را خوانده اند 
و شناخت كافی در فلسفه و نقد فلسفه آن 
علم را می دانند و به روش استنباط از منابع 

اسلامی شناخت لازم دارند.

رویداد

در كنگره بین المللی علوم انسانی مطرح شد

گفتمان علوم انسانی اسلامی 
باید گفتمان غالب دانشگاه   ها شود

اس�لامی كردن علوم انسانی به 
معنای دور ریختن دانش بشری 
نیس�ت. انس�ان س�احت های 
مختلفی دارد كه علوم انس�انی 
امروز ب�ر مبن�ای آن اس�ت. ما 
ناچاریم كه در ساحت مادی انسان 
از علوم تجربی اس�تفاده كنیم


